
TJ Sokol Hradec Králové – Sněžka TJ Náchod 1,5 : 6,5 

 Původně jsem tento komentář psát nechtěl, protože jsem se chtěl chovat jako velká většina našich hráčů, což je nedělat nic a jen 

hrát. Jenže mi to nějak nejde a opět jsem se letos upsal na org.prac. A družstva, pak např. v létě jsem zpracoval komplet databázi 

našeho Openu, na což se jak předpokládám brzo opět zapomene a po čase mi bude zase připomínáno, že nedělám nic, přestože 

jakožto důchodec mám tolik času!!  

 Navíc toto píšu taky z jiného důvodu. Pro někoho to bude asi čtení nepříjemné, pro jiného zábavné a pro další inspirující za lepší 

zítřky v krajském šachu. Před popsáním dění v Hradci se chci dotknout tří bodů, které na srdci neleží pouze mě a kolegům z oddílu, 

ale jak vím tak i spoustě dalších v celém kraji. Přestože tyto body nás většinu pálí již celkem dlouho, nic se nemění k lepšímu, ba 

naopak ještě „přituhlo“!  Jde o 1) časové tempo, 2) zahájení začátku utkání a 3) FIDE Elo na krajském web  

1) Začnu příhodou z loňska, kdy jsem byl s našim béčkem v Třebechovicích hrát KS. Partie našeho Jechy tenkrát ovlivnila 

výsledek zápasu (vzpomínám si, že Petr Jecha lamentoval celou cestu domů!) a možná i postup Třebechovic do KP. 

Utkání skončilo 4:4 místo naši těsnou výhrou. To nakonec domácím stačilo k postupu. O časovém tempu jsem si povídal 

s předsedou STK a domácím hráčem,  Janem Slavíkem. Samozřejmě že oponoval. Proč měnit něco co vyhovuje většině. 

To podle mého loňského osobního průzkumu u většiny družstev KP není ale pravda! Vyhovovalo to pouze Rychnovu a 

Hořicím. Jaroměřských jsem se neptal, protože jsem na tomto utkání nebyl. Možná podle předsedy STK je většina 2-3 ze 

12. Mě ale učili ve škole něco jiného. Navíc mi Honza říkal, že je to přece bezva, když jsi v poledne doma na oběd! No jak 

pro koho!  Spousta dlouhodobě ženatých chlapů hraje šachy, aby vypadli z baráku a „užili“ si den bez rodiny i třeba při 

pivku po utkání.  

Zbytečné je mluvit o tom, že kvalita partií je díky času strašná, že toto tempo ovlivňuje spoustu zápasů – naše 1.kolo na Sokole 

HK „jen“ ve 4 partiích! Zbytečné je mluvit o tom, že si nemůžeme dát „močopudné“ kafe nebo minerálku při partii, protože pak 

se člověk nestihne třeba hodinu vyprázdnit a jen se mučí a svíjí s plným měchýřem. Vemte si, kde má jaký oddíl wc. Vás zdravé 

to možná uběhne rychle, třeba právě v Třebechovicích musím šlapat půl kiláku (když je plnej měchýř,tak mi to tak přijde! Nebo 

v Jaroměři, tam je to někde dole na palubovce, schody točitý, dveře zavřený. Proto tam už radši nejezdím. Nebo v Hořicích. Tam 

ho mají blízko. Jenže mají jen jeden a dovolí si pozvat na jedno utkání hned 2 mančafty o 8 lidech + se tam hraje pralesní liga!! 

Vloni jsme tam tak byli my společně s Lípou A + ten prales. Někdo od nás to spočítal a s hosty tam v jednu dobu bylo přes 50 

lidí!! Neumím si představit, co se děje když „ho někdo tlačí“…, to jdou asi ostatní ven. Není to proti lidskosti? A určitě bych našel 

další „lahůdky“.)  

 V Náchodě bylo zvykem po utkání zajít „na dvě“, dát si oběd a společně probrat a zanalyzovat právě odehrané utkání. Prostě 

stmelit partu. Jenže jít na pivo ve 12 hodin může opravdu snad jen závislák! Což si myslím, že nejsme. Nehledě na to, že třeba 

ještě není v oblíbené hospůdce ani otevřeno. Takže se jde naštvaně domů. Je spousta chlapů co má koníček. Znám jich hodně. 

Někdo hraje ve 40-50 volejbal, jiný má kolo nebo fotbálek s partou, my máme šachy. Chce se mi spíše napsat, měli jsme šachy. 

Vždyť se nestihneme kolikrát ani pozdravit.  

Letos se posunuly začátky zápasů na 9 hodinu. O tom se zmíním níže, ale musel jsem kvůli tomu žádat Jičín o posunutí na 10.00. 

Korespondoval jsem mailem v tomto směru se Zdeňkem Urbanem jakožto s org.pracovníkem jejich céčka. Zmínil jsem se mu 

také o časovém tempu. Musím říct, že jeho odpověď mě zaskočila. No prý se musíme přizpůsobit, co nám taky jiného zbývá že?, 

a navíc abych se podíval, v jakém tempu bojoval Navara na Světovém poháru. Ano, vím že tímto argumentuje ta menšina 

příznivců zkracovat tempo, jenže ta menšina zapomíná na důležitou věc. Navara a jemu podobní jsou profíci! Oni si tím 

vydělávají na chleba. My jsme ale amatéři.My, většina, se chceme šachem bavit. Ale jak jsem napsal Zdeňkovi, napíšu to i sem: 

„dejte mi 10 000 doláčů a držím hubu a krok!   

Mám-li shrnout, kdo vlastně neustále navrhuje a zkracuje hrací tempo, tak to jsou podle mě oddíly, ve kterých mají mládež. Ono 

nestačí, že jsme jediný sport v republice, v němž mohou hrát soutěže dospělých děti (pokud zná někdo další sport, napište mi 

ho, já jiný neznám). Ono nestačí, že oddíly bez mládeže jsou trestány větším startovným do soutěží. Donedávna se trestal i 

oddíl, který nebyl v ČSTV, což už konečně někdo pochopil a letos tomu tak nebylo. Možná to prosadil předseda STK, protože 

reprezentuje DDM. No, do tohoto nevidím, ale nahlas volám – díky, aspoň něco!! Ano, chápu že KHŠS tímto chce dosáhnout 

toho, aby mládež byla všude. Ale když ono to všude nejde, protože většina šachistů nemá čas a ani nervy. V mém případě ještě 

zdraví, přestože jsem se o to 1,5 roku pokoušel….  Ale nechápu, proč máme kvůli dětem hrát tímto tempem! Proč máme být 

trestáni za to, že hrají naše soutěže?? Jsem přesvědčen, že kdyby to podle FIDE šlo, tak hrajeme jen na hodinu a davaj domů!! 



  Položme si otázku: z jakého důvodu navrhují takové tempo oddíly, ve kterých hraje mládež. Odpověď je celkem jednoduchá. 

Dětem totiž na partii stačí 10-20 minut. Nevydrží přemýšlet, a když přemýšlí „dědek šachista“, tak děcka jen ruší různým 

pobíháním po hrací místnosti, nebo si malují na partiář či jen tak zevlují po okolí. Je to prostě jejich návyk z dětských turnajů. 

(letos jsem hrál Open v Táboře. V 1.kole mě čekal asi 8 letý klučina. Přišla s ním maminka. Poučila ho slovy: pozdrav pěkně pána. 

Jeho odpověď: nojo, ale já nevím jaké má elo!! Pak mu mamka říká: Honzíku, přemýšlej u toho, i když bude pán na tahu, říkám ti 

to pokaždé před partií. Pak odešla. Na jeho příjmení si už nevzpomínám a teď se mi to nechce hledat, ale kluk měl bezesporu 

talent. Měl bílé a po pár tazích-začal1.f4!- stál výborně. Výsledek? Spotřeboval 8 minut na 50 tahů!! a prohrál…. 

Vím, že letos se Petr Jecha snažil na konferenci navrhovat jakési nesmyslné hrací tempo. Údajně i 2hod+1minuta přídavek na 

tah. Já ani ostatní takové tempo nenavrhuji. Ale nevidím důvod, proč neudělat kompromis a hrát tempem 2hod na partii 

s přídavkem 30 vteřin. Myslím, že je to ideální tempo osvědčené na našem Openu. Tímto tempem se už i KP hrál a nikdo si 

nestěžoval, až na oddíly s dětmi. Chci za většinu hráčů po předsedovi STK tak moc?? Tvrzení, že je to nařízení Šachového svazu u 

mě neprojde, protože vím, že je moc nezajímá jak si KP a nižší soutěže kraje řídí.  Když nic jiného, tak o tom zkuste alespoň 

demokraticky diskutovat a nechat příště hlasovat. Ale hlasovat povolané, nejen „bafuňáře“ kteří ani šachy moc nehrají a 

v domácích oddílech to neprodiskutují. A je ještě jeden problém, za který mohou děti. Tradičně se díky jejich přeborům 

přehazují termíny utkání, takže je po 1.kole je díra 3 neděle. Jak který rok, každý rok je to jinak. A představte si, že jsou hráči, 

kteří pracují na 3 směny – podle jednoho poslance to jsou zřejmě zloději nebo sociální pracovnice – no a tihle lidi, jenž milují 

šachy, si přehodí s kolegou směnu. A pak za ním jdou po 3 nedělích znova, aby si to přehodili zpátky. Určitě je každý takový 

kolega ze svého spolupracovníka nadšeněj a skáče metr vysoko. Pak jsou rozvedení tatínci, kteří mají své děti na víkend jednou 

za 14 dní a jsou rádi, že aspoň tak. Horko těžko ukecají své bývalky aby to bylo pro jednou jinak a ta je pak po 3 nedělích pošle 

kamsi, protože ho asi moc nemiluje, když se s ním rozvedla že? No ale zajímá tohle někoho z vedení kraje? Pochybuji…..   

 

2)  Posun začátku na 9.00 hod vymyslel taky předseda STK? Myslím, že ano, protože Třebechovice se poprvé v kariéře 

probojovali do KP a když má názory jaké má, tak mě nikdo jiný nenapadá. Jenže ono to má své mouchy, které zřejmě pan 

předseda nevidí. Totiž ne každý oddíl má své hráče na „hromádce“ v jednom městě. Velká část hráčů bydlí jinde, hraje 

jinde. U nás např. léta letoucí pan Bažant dojíždí až z Teplic n/Met., nebo Bednář z Dobrušky a jsou další třeba v Č.Skalici. 

Problém je v tom, že pokud mají být v Náchodě na 9 hodinu, musí jet třeba i o 2 hodiny dřív protože původní dobré spoje 

byly zrušeny. Dalším spojem jsou tu třeba v 9.50hod. což stíhají v pohodě. Proto se mi nelíbí posun na devět. Ne z lenosti 

vstávat.  Samozřejmě lze argumentovat tím, že jsme si měli přečíst propozice KP které rozeslal dlouho před konferencí. 

Ano, má pravdu a já z toho viním naše vedení. Osobně jsem měl jiné povinnosti než studovat propozice a navíc mě 

nenapadlo, že zase někdo změní něco, co je zaběhnuté. A pokud vím, tak na konferenci o tom nepadlo ani slovo! Alespň 

náš prezident Petr Dusbaba byl velmi překvapen, když zjistil až doma že se hraje v 9 místo 10! A proč se tam o tom 

nemluvilo?? Ze strachu, že by se našel nějaký opovážlivec proti tomu protestovat a v Třebechovicích by obědvali až ve 13 

hodin? Možná. Přijde mi, že nač diskutovat když jsem tady vedoucí!! Jak já řeknu, tak bude!! Ostatně jako v politice, tam 

se taky diskuze kolikrát nepřipustí….. (proč by přece nemohl 80 letý chlap jezdit na zápasy o 2 hodiny dříve, že? Vždyť 

v tomhle věku už stejně nespí a procházka po prázdném městě mu jen prospěje, i když bude třeba -25) 

3) FIDE ELO na krajském webu. Marná věc!! 5 let na to upozorňuju, 5 let zbytečně. Prostě tam někdo vrazí národní elo – aby 

tam bylo aspoň něco – než vyjde nové FIDE, ale když to FIDE vyjde, tak ho tam už nikdo nedá. Otakar Dousek o tom ví, 

myslím, že mu to vadí taky ale asi není v jeho moci s tím nic udělat. Jsem rád, že se k mé kritice v tomto bodě se teď 

přidal i Martin Štolc z Jičína a děkuji mu za to. Přikláním se k jeho názoru, že když po nás KHŠS chce partie s platným FIDE 

elem, tak ať teda na tom webu jsou. 

 

Tak to vše k tomu, co se mi a dalším lidem nelíbí na tom, jak se dělají šachy na královéhradecku. Nyní k utkání se 

Sokolem: 

 

1. Smolej Lukáš (2031) 0 : 1 Ringel Zbyněk (2268) 

2. Miňovský Roman (1966) 0 : 1 Čechura Petr (2217) 

3. Ptáček Tomáš (1835) 0 : 1 Mojžíš Jan (2153) 

4. Palij Lubomir (1943) 0,5 : 0,5 Nývlt Otto (1986)  

5. Humlíček Vojtěch (1909) 0,5 : 0,5 Cerha Michal (2121) 

6. Rozkovec Jiří (1868N) 0,5 : 0,5 Jecha Petr (1970) 



7. Vítová Anna (1473N) 0 : 1 Novotný Jan (1929) 

8. Rybář Josef (1381) 0 : 1 Pinkava Josef (1943) 

 

Dalo by se krátce napsat asi toto: zápas s elově slabším soupeřem byl bez problémů a výsledek se dostavil skoro sám. 

Ano, dalo by se to napsat, kdyby tomu tak bylo. Jak jsem psal výše, 4 partie byly ovlivněny časem a to na 2,4,5 a 8 

šachovnici. A pokud vezmu spotřebu času Aničky Vítové, tak i tam.  

Pořadí výsledků na jednotlivých deskách moc nevím protože jsem to neměl čas sledovat. Po telefonní konzultaci s Jéňou 

jsem se dozvěděl, jak se vlastně skore vyvíjelo. (píšu dle šachovnic, ne dle vývoje skore) 

1. Domácí hráč se celkem držel v Birdově zahájení, které hrál s luxusem bez rochády! Držel o trochu horší pozici do 

27.tahu zvolil špatný plán s obsazením „a“ sloupce věžmi, černý vtrhnul na druhou „lajnu“ jednou věží, druhou věží 

zkasíroval pěšce a hotovo bylo ve 32.tahu. Zbyněk zvyšoval skore na 3,5:0,5 pro nás. 

2. Na dvojce se hrálo nejdéle. Asi 5,5 hodiny, takže si spočítejte, jak dlouho nemohli hráči na wc. Petr zvolil proti francii 

2.d3?! a nechal hrát černého. Asi do 24 tahu byla pozice jen mírně lepší pro našeho borce. Pak zahrál dost 

lehkomyslné 24.Se3?! po čemž se mohl dostat do velkých problémů, kdyby se soupeř nebál a vzal si pěšce 24.-Jxe4! 

a po bububu 25.Sxh6? by přišlo chladnokrevné 25.-Jxc5! a bylo by -+! Možná měl Petr jiný plán, o kterém nevím. Měl 

by ovšem čistého pěšce méně a špatnou pozici. Černý hrál jinak a partie se přelévala s mírným + pro našeho hráče 

do 34 tahu ve kterém zahrál a4? Nabídl černému další možnost výrazně otočit průběh hry, po „tvrdém“ 34.- Jhf4+!!  

vzít oře by jen tak nešlo a po ústupu krále by černý přesunul Jd5 a získal by velmi nadějnou pozici s výrazným +. 

Poslední možnost jak alespoň remizovat černý vypustil v závěru partie. To už ale drahnou dobu hrál na minutě proti 

3 našeho hráče a stejně by asi těžko pozici V+K proti V+S+K bez pěšců s tímto časem nezvládl. Petr tak završil naše 

skore na ,5 :6,5.  

3. Mladý nadějný domácí Tomáš Ptáček podle mě hrál až s příliš s velkým respektem před soupeřem. Zvolil bílými 

zahájení bez názvu – v tomto zápase to snad byla epidemie! – a podle toho taky dopadl. V 10 tahu už bylo -+ pro 

pana inženýra, který udělal ještě 5 tahů a naděje Sokola balila. Vedeme 0,5 : 2,5 

4. Moje dílo. Se zahájením jsem spokojen. V královské indické s 3.g3 mám v 10.tahu +-! Luboš mi prostě věnoval krásné 

dvě tempa. Vidím i, že po 13.Sxf6 dostanu dobrou pozici. Bohužel už nevidím 15.De3 po které bych asi stál hodně 

dobře a tak volím jiný plán s tím, že přece nějak nalezu na h6 babou, pak tam nějak narvu koně a věž a bude. Nebylo. 

Luboš se bránil vynalézavě s jedinými tahy a já navíc nevidím ty lepší. Samozřejmě oba nemáme čas. Asi po 16 tahu 

nám oběma do konce zbývá 25 minut, což tedy fakt moc není. Pod tímto tlakem vypouštím dobrou pozici, přejdu do 

4 věžovky, pak do jednověžovky, tam mám v jednu dobu celých 17 vteřin na budíku! Mojža mi zděluje, že vedeme 

4,5 tak nabízím plichtu. Luboš ji nebere. Proč taky, když je vyhranej a kasíruje pěšce do mošny. Je hotovo, konec 

myslím si a tak ze zoufalství provedu ještě pár tahů a k mému překvapení, přestože Luboš má asi o 1 minutu lepší čas 

(slovy celé 2 do konce partie!! Luxus!!) dělá přehmat a zadara mi vrací pika a remi je nevyhnutelná!   Zvedám skore 

na 1 : 5, chvilku dopisuju druhý partiář – psal jsem jen na jeden, protože v časovce převracet kopírák opravdu 

nebudu! a jdu se konečně vyprázdnit a zakouřit. Jsem na sebe naštvanej…. 

5. Taky bezva partie. Michal hraje černými sicilku. Po 2.-Jc6 dostává 3.Sb5?! na což dá 3.-Db6?! No nevím. Nemám na to 

ELO abych tohle mohl hodnotit, ale já bych to nehrál. Hradecký Vojta má taky v 10.tahu +-!! , pěšce víc a stojí 

perfektně. Ještě lépe by stál, kdyby tam vlepil 11.e5! což mohl nějakou dobu po sobě. Ale i tak přejde partie do 4 

věžovky, pak do jednověžovky pořád s pěšcem víc a nakonec dostává šanci zahrát vyhrávající 36.Va4!! Po tom by 

černý stál před ztrátou druhého pščce nebo rozhodnutím jít do prohrané pěšcovky. Naštěstí pro Míšu tento plán volí 

bílý o tah později, když nejdříve dobírá králem pěšce na f3, ale to již Michal stačí zaktivizovat krále a partie končí po 

vzájemné bezradnosti z pozice plichtou. Vedeme 1,5 : 5.5 

6. Partie, která skončila asi první. Jechoun volí opět zahájení bez názvu. Já jsem si ho osobně nazval „medvědí postrach“ 

protože kromě své postavy svého mladého soupeře v partii ničím jiným nepřevýšil a tak plichta asi více ke 

spokojenosti soupeře. Zápas se odpíchl a je to 0,5 :0,5 

7. Do třetice bílými volíme hru bez názvu. Hraje se něco jako na druhým prkně, proti francii 2.d3, pak g3 a divný 

převinovačky. Je to každého gusto, ale zahazovat výhodu bílých je možná zbytečný luxus. Přesto Pepa po čase 

dostane jakous takous výhodu, kterou mohl přetavit ve 28.tahu nečekaným zvedákem Vxe6!! A bylo by. Pepa nevidí 

a manévruje dál a čeká, až soupeř bez FIDE udělá chybu. No tentokrát se dočkal i když by mě zajímalo, jak by 



reagoval na 41,-c5!! Pravda je, že soupeř byl v těžké časovce což mu bylo nakonec osudné. Čas mu padl už ale pro 

něj v beznadějné pozici. Pepa má +40 minut k dobru…. Tímto Pinčes zajišťuje tři body a vedeme 0,5 : 4,5 

8. Zde domácí postavili mladou slečnu a naději Aničku Vítovou z které určitě jednou bude dobrá hráčka. Ale právě ona 

potvrdila má slova z úvodu. Nestačil jsem se totiž divit. Když jsem měl ještě čas zajít si na wc, tak při návratu mrknu 

na Jéňu. Na budíku má 22 minut do konce a slečna +5 minut oproti začátku partie!!!  Oba mají 18 tahů za sebou. 

Partie měla průběh jako ta moje v Táboře. Jéňa prostě po čase pohrozil, dítko nevidí, protože hraje na čas a přichází 

trest. Jéňa nás dostal do prvního vedení  0,5 : 1,5 

 

Příští zápas se hraje díky dětským přeborům až 30.10. Když doma přivítáme ŠK AD Jičín C. Utkání začíná v 10.00 ve Sněžce a 

tímto děkuji hostům za vyhovění naši žádosti o posunutí o hodinu.  

Otto Nývlt – org. prac. Sněžka TJ Náchod  

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

  


